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չ. Ս. ԽԱՉԱՏՐՅԱՆ 

Հայերեն բարբառների և խոսվածքների ուս ո ւմն ա и ի ր ո ւթյուն ր առաջնա-

հերթ նշանակություն ունի հայոց լեզվի ս/ատմության պրոբլեմների լուծման, 

ինչպես նաև րնդհանուր լեզվաբանության համար: Կուլտուրայի աննախրնթաց 

վերելքի և գրագիտության լայն տարածման հետևանքով բարբառների արազ 

մ ահա ցում ր այն զարձնում է առավել անհետաձգելիг 

Ուսումնասիրությունից պարզվում է, որ Արարատյան բարբառի Քանա֊ 

քեռի ենթաբարբառով են խոսում հին Ք անա քեռի և Ջրվեժ գյուզի բնակիչ֊ 

ներր: Այժմ, երբ նախկին Քանաքեռ գյուղր միացել է Երևանին, Հայաստանի 

տարբեր շրջանների այլևայլ բարբառների ներկայացուցիչների հետ ունեցած 

շփումր, ինչպես նաև գրական լեզվի մեծ ա զգե ց ութ յուն ր, արա գութ յամ բ փո֊ 

խում են քանաքեռցիների խոսակցական լեզուն, և կարճ ժամանակից հետո 

անհնարին կգա ռն ա նրա ուսումն ասիրութ յուն ր։ 

Ստորև ներկայացնում ենք Քանաքեռի ենթաբարբառի ձևաբանական բնո՛-

րոշ առանձնահատկութ յուններրւ 

ԳՈ ՅԱԿ ԱՆ ԱՆՈՒՆ 

Հ ո զ ն ւ ս կ ի ի կ ա զ մ ո ւ թ յ ո ւ ն ը 

Արարատյան բարբառի Քանաքեոի են թ ա բ ա ր բա ռում հոգնակին կազմվում 

է հիմնականում է ւ ՝ , ն է ր և f մասնիկներով։ 

էր մասնիկով է կազմ վու մ բոլոր մ ի ա վան կ բառերի հոգնակին. այսպես՝՝ 

կուժ — կըժէր, ճանճ — ճանջէր, հաց — հացէր և այլն։ 

Գրաբարում վերջնաձայն ն ունեցող բառերում, որոնց վերջին ն - Լ խոս՛ 

վածքում րնկել է, հոգնակի թվում այն պահպանվում է, այսպես. բեռն՝> 

պէռ — պէռնէր, գառն > կառ — կառնկր և այլն։ Այս օրինաչափությունից 

բացառվում է միայն երեք բառ կաթն > կաթ — կաթէր, կամն > կամ — կա 

մէր, որգն > վօռթ — վօոթէր։ 

Ն է ր մասնիկով է կազմվում՝ մեկուկէս և բազմավանկ բառերի հոգնակին. 

այսպես՝ ականջ > անգաջ — անգաջնէր, արջառ > աչառ — աչառնէր, լեզու > 

լիզոլ — լիզվընէր, կատու — կատվրնկր և այլն։ 

Հ մասնիկով կազմվում են. 

ա) Հին հայերենում ա յ երկհնչյունով վերջացող բառերր. ( u i j - ր երկբար-

բառային գիրք գրավելով հնչյունափոխվում է Հ ֊ ի ) . այսպես՝ ե ր ե խ ա յ ֊ երե֊ 

խայք > րրէխէք, չուխայ — չուխայք > չուխէք, փեսայ — փէսայք > փէսէք 
և այլն։ 

բ) Ի ձայնավորով վերջացող բազմավանկ բառերր. ինչպես՝ ածելի > 

առծրլի — առծրլիք, ոսկի> վօսկ'ի ֊ վօսկ՚իք, հայելի > հայլի — հայ/իք 
և այլն։ 



Հ՚անաքԼոի ԼՆ jj ա ր սյ ր բ ա ո ը . ^ 

Ծ ա ն ո թ . - / . Ընտանիքի, տոհմի, գերդաստանի իմաստ արտահայտող 

բառերը հոգն ակի ում ստանում են ( ե ք մասնիկը. ինչպես՝ Հստեփանէնք, 
Օքյուղէնք, Նաղաշէնք և այլն։ 

Ծ ա ն ո թ . - Այն բառերը, որոնց վերջի Г ֊ Ь չի գիտակցվում իբրև հոգ-
նա կերտ մասնիկ, հոգնակիում ստանում են նԱ մասնիկը, ինչպես՝ Րանա,ի > 
պըլանիք ֊ պլանիքնէր, մատանի > մաննիք ֊ մաննիքներ, կամ մաննըբնէր 
և այլն։ 

Ծ ա ն ո թ . — 3. Մարգ> մաոթ և կին>կընիգ բառերի հոգնակին կազմվում 
է ի ք (անիք) մասնիկով, ինչպես՝ մաոթ — մառթիք, կընիգ — կընանիք, 

Ծ ա ն ո թ . — 4. Աղջիկ > ախչիգ բառը հոգնակի թվում ունեցած Հր մասնիկի 
հոգնական իմաստի մթագնման հետևանքով ստացել է լրացուցիչ ք հոգնա-
կերտը՝ ախչիգ — ախչրգյէրք, 

Վերր նշված սովորական ձևերից բացի, խոսվածքում կան նաև մի քանի 

այլ հոգնակերտ մասնիկներ, որոնք ընդհանուր գործածություն չունեն. դրանք, 

են՝ ա ն , U l f i f , վ ա ն ք , UlUlfif , տ ի ն ք , օ ն ք : 

հ ո լ ո վ ն ե ր ը և ն ր ա ն ց կ ա զ մ ո ւ թ յ ո ւ ն ը 

-Р ան աքե ո ի ենթաբարրառն ունի յոթ հոլով՝ ուղղական, սեռական, տրա-

կան, հայցական, բացառական, դործիական և ներգոյական։ 

Ուղղական հոլովը ենթակայի հոլովն է։ Սե ռական և տրական հոլովներում 

բառերր, բացի դերանուններից, ունեն միևնույն վերջավորությունը, այն տար-

բերությամբ միայն, որ տրական հոլովում որոշիչ հոդ են րն դունումf իսկ սե-

ռականում՝ ոչ։ Հայցա կան հոլուէի վերջավորությունը ձևո վ նման է ուղղական 

կամ տրական հոլովներին, ըստ որում՝ անձ ցույց տվող որոշյալ առում ունե-

ցող բառերի հայցականրնման է տրականին։ Բացառական հոլովը կազմվում է 

}ոյ վե րջավո բութ յամ բ ։ Գործիականի վերջավորությունը օ վ - ե է, ինչպես գրա֊ 

կան հայերենում, իսկ ներգոյականինր՝ ր մ : Ներգոյականի իմաստը մի շարք 

բառերում արտահայտվում է նաև Ա՚էջ ետադրությամբ, որը կազմվում է բառի 

սեռական հոլովից։ 

Հոգնակի թվում հոլովական վերջավորությունները նույնն են։ 

ձ ո լ ո վ ո i if 

Ենթաբարբաոիս համար հատկանշական են երկու կարգի հոլովումներ՝ 

արտաքին՝ ի , ո ւ , ա ն , ա , վ ա , օշ (օնչ), cj և ներքին՝ օ , ա : 

Ա ր տ ա ք ի ն հ ո լ ո վ ո ւ մ ն ե ր 

Ի հոլովում — Քանաքեռի ենթաբարբառում ևս ի - ե ամենատարածված և 

կենսունակ հոլովումն է, և բառերի մեծ մասր պատկանում է այդ Հոլովման։ 

Վերջավորություններն են՝ եզակի и ե ռա կան ֊ տ րա կան ի , հայցականը ձևով 

նման է ուղղականին՝ իրի առման դեպքում, և տրականին՝ անձի առման դեպ-

քում. բացառական՝ ի ց , գործիական՝ օ վ , ներգոյական՝ ր մ : 

Հոգնակի սեոական֊տրական՝ ի , հայցականը ձևով նման է ուղղականին 

կամ տրականին, բացառականը՝ ի ց , գործիականը՝ օ վ , ներգոյական՝ р . Г : 
tJ ան ո թ ութ յուն - Անձի առմամբ օգտագործվող բառերը, ինչպես և կեն֊ 

դանիների անունները ներգոյական հոլով չունեն։ 



J9 Հ. U. Խաչատրյան 

I 1 հոլովմամբ են հոլովվում հոգնակի թվում բոլոր գոյականները և գո-
յականաբար գործածված այլ խոսքի մասերը։ 

Ա(ս հոլովման են պատկանում նաև. 
ա) Գրաբարում Ա1| երկբարբառով վերջացող այն բառերը, որոնք ենթա-

բարբառումս կորցրել են J ձայնորգր. ինչպես՝ փեսայ > փէսա — փէսի, 
տղայ > տրղա — տըղի, գուլպայ > գյուլբա — ԳՏոլ1ՐՒ և 

բ ) Ու-ով վերջացող բառերը՝ կատու — կատվի, առու — առվի և այլն։ 

գ) Բոլոր անձնանունների Անուշ — Անուշի, Խօսրով — Խօսրօվի, Պէդ-

пои — Պէգռօսի և այլն։ 
գ) Փոխառյալ բառերր՝ դուշմանի, իշտահի, գավալի և այլն։ 
Հա րակատար և ենթակայական դերբայներր գոյականաբար գործածվե-

լիս նու էնպես հոլովվում են ի հոլովմ ամ բ: 
Ու հոլովում — Վերջավորություններ. եզակի и ե ռա կան - տ րա կան՝ ու, 

հա ւցականր ձևով նման է ուղղականին կամ տրականին, բացառականճ nig, 
գործիական օվ , ներգոյական՝ ր մ : 

Հոգնակի սեռական — տրական՝ ա ն ց , I1 , բացառական՝ ից , գոր-
ծիական օվ, ներգոյական՝ րմ : 

Ա(ս հոլովմամբ են Հ ոլովվու մ* 
ա J Ւ1 ձայնավորով վերջացող բառերը, այգի ՝^իքյի> Հոգի^ Հոքյի, 

ծի, գարի > կարի, գինի > կ՚ինի և այլն։ 
բ) Որտեղացի ցույց տվող բառերը՝ ղարաբախցի, քանաքըոցի և այլն։ 
գ) րայի անորոշ դերբայր ։ 
դ) Լուսաւորիչ > լուս ւսվօ րի չ բաոր: 

1Լն հոլովում — Վերջավորություններ. եզակի и ե ռա կան - տ ր ա կան՝ ան , 
Հայցականը4 ուղղականի և տ րա կան ի նման, բա ցա ո ակ ան՝ ից , գործիական 

օվ, ներգոյական՝ րւԼ հոգնակի и ե ռա կան - տ րա կան՝ ի. հայցականր՝ ուղ-
զականի նման, բացառական՝ ից , գործիական' օվ , ներգոյական՝ ր մ : 

Այս հոլովման են պատկանում գրաբարում ն վերջնահանգ ունեցող բա֊ 
ռերի մեծ մ ասր. դուռն > տուռ — տըռան, թոռն թօռ — թօռան, մուկն 
էուկ — մըկան, ձուկն > ծուգ — ծըգան և այլն։ 

Ա հոլովում — Այս հոլովմամբ են հոլովվում ախչիդ, կընիգ, աստօձա-
ձին, ՝Բանաքյ էո, 1Լ լափ արս բառերը: 

1ԼէԱ հոլովում — Վերջավորություններ, եզակի սեոական-տրական՝ վա, 
.ա յցականի ուղղականի նման, բացառական՝ ից , գործիական՝ օ վ , ներգո֊ 

յա կան" րմ . 

Հոգնակի սեռական-տ րական՝ ի, հայցականի ուղղականի նման, բա-
ցառականը՝ ից , գործիականի օվ , ներգոյականի ր մ : 

Այս յոլովմամբ են հոլովվում ժամ ան ակ ցույց տվող բառերր, տարի, 
ամիս9 օր, գիշեր> քըշէր, ցէրէգ, ձմեռն> ծըմէռ, ամառ, աշունք, կարունք-
(Ուրբաթ բառը հոլովվում է ի հոլովմամբ), ինչպես նաև հմիդ < հիմա բառը։ 

'•շ ( °նշ) հոլովում — Վերջավորություններ. եզակի սեռական-տրական 
°1 (°նլ)ք հայցականը՝ ուղղականի և տրականի նման, բացառական՝ ի ց , գոր-
ծիական օվ, ներգոյական՝ րմ : 

յոգնակի սեռական -տրական՝ ի, հայցական՝ ուղղականի կամ սեռականի 
Նման, բացառական՛ ից , գործիական՝ օվ: 



Քանաքեոի ենթ ա բարբառը 

Այս Հոլովմամբ Հոլովվում են միայն տէբ և տանտէր բառերը, 

ft հ ո դ վ ո ւ մ - Վերջավորություններ. հոգնակի սեռ.֊ տրական ( J , հայցա-

կանը՝ տրականի նման, բացառական՝ ի ց . գործիական՝ օ վ , ներգոյական՝ ՛ լ ո ք -

Այս հոլովմամբ հոլովվում են ազգակցական կապ, տոհմ, ընտանիք ցույց 
տվող բառերը։ 

Ն ե ր ք ի ն հ ո լ ո վ ն ե ր 

0 հոլովում — Այս հոլովման են պատկանում ազգակցություն ցույց տվող 

մայր > մէր, հայր > հէր, սանամայր > սանամէր, եղբայր > ախպէր, 

քոյր > Ք՚իր՛ մորաքոյր >Տօրքյիր, ինչպես նաև՝ տայգր > սւէքըր, աներ > 

անէր, սկեսուր ՝>կյէսուր բառերը։ 

Արանց առանձնահատկությունն այն է, որ սեոական֊տրական հոլովները 

կազմվում են ոչ թե վերջավորությունների հոլովմամբ, այլ վերջնավանկի 

ձայնավորի վւուիոխմամբ։ 

Ա հոլովում — Այս հոլովմանն են ենթարկվում գրաբարում ո ւ թ ի ւ ն , իսկ 

խոսվածքում՝ բ թ յ ո ւ ն ածանցով վերջավորվող բառերը՝ գողութիւն > կօղը-

թյուն, ուրախութիւն > ուրախրթյուն, մարդութիւն > մաոթըթյուն, ինչպես 

նաև տուն ու շուն բառերը, որոնք իրականում հին հայերենի ներքին Ш հո-

լովման մնացորդներն են ենթաբարբառումս։ 

ՀՈԴ 
Ք անա քեռի ենթաբարբառում իբրև որոշիչ հոդ գործածվում է ր և ն : 

Արդի հայերենի նման ր - ն դրվում է, երբ բառը վերջանում է բաղաձայնով, 

իսկ ձայնավորով վերջացող բառերն ստանում են ն հոդը։ 

Բացի սեռական հոլովից, մնացած բոլոր հոլովներր կարող են հոդ ըն-

դունել։ 

Իբրև անորոշ հոդ գործածվում է մ ի անորոշ դերանունը, այսպես, օրի-

նակ՝ մի աշտ ա րակցի է՚թըմ ա Արա՛րանг Մի մաոթ ու միկընիղ էն ըլըմ. 

Որպես ստացական հոգեր գործածվում են առաջին դեմքի համար՝ ս, իսկ 

երկրորդ դեմքի համար՝ տ (դ)։ 

Երբ բառր վերջանում է ձայնավորով, ս , Սէ ստացական հոդերը դրվում 

են ձայնավորից անմիջապես հետո, ինչպես՝ ծիււ «իմ ձին», Հօք իս «իմ հո-

դին», իք՛իս <rիմ այդին» և այլն: 

Բաղաձայնով վերջացող բառերի հետ ստացական հոդերը միանում են p 

ձայնավորով, ինչպես՝ կրլուխրս «իմ գլուխը», մէշկըս «իմ մեջքը», հէըրս 

«իմ հայրր» և այլն։ 

Ստացական հոդերը գործածվում են նաև հոգնակի ձևերի հետ՝, օրինակ՝ 

աընէրղս «իմ աները», ծէոքյէրըտ «քո ձեռքերը», վօննէրըս «իմ ոտները» 

և այլն։ 

ԱԾԱԿԱՆԻ ՀԱՄԵՄԱՏՈԻԹՅԱՆ ԱՍՏԻՃԱՆՆԵՐԸ 

Որակական ածականներն ունեն համեմատության երեք աստիճան՝ դրա• 
կան, բաղդատական և գերադրական։ % 

Ած ա կա նի դրական աստիճանը նույնն է, ինչ արդի հայերենում, Օրինակ 

մէնձ տրղա, կարմիր արէվ, կանանչ տերէվ, խէլքօվ մաոթ և այլն, 



- վ Հ. II, Խաչատրյան 

Բաղդատական աստիճանը կազմվում է հետևյալ եղանակներով, ա) հա^ 

մեմատվող առարկան դրվում է բացառական հոլովով, իսկ ածականը մնում 

է անփոփոխ։ Օրինակ՝ իմ տրղէն քու ախչրկանիցր մէնձ աւ Մ էր իք՛ին ձէր 

իքուցը լավն ա։ 

բ) Գործածվում են ք ա ն ց , ք ա ն ց 1>Լ շաղկապներր ուղղական հոլովով 

դրված դոյականի հետ. ինչպես՝ Մէր տունը մէնձ ա, քանց ծէրը։ Իմ րրէխէն 

սիրուն ա, քանց թէ քունը։ 

գ) Իմ աստր սաստկացնելու համար ավելացվում են I jp l iui , ս ւ վ է լ ի բառ֊ 

մասնիկները, այսպես՝ Իմ տըղէն քու ախչրկանիցր դրհա մէնձ ա։ Մեր 

իքյին ծէր իքուցր ավէլի լավրն ա։ 

Գե րադրական աստիճան ր կաղմվում է. 

ա) Ա մ է ն բառր ածականին կցելու միջոցաէ. ինչպեսճ Ամէնահաստ փէւռր 

էս ա։ Ամենամէնձ տրղէն էթրմ ա։ Ամէնավադ մառթր տու յէս։ 

բ) Ա մ է ն բառը, կամ նրան համապատասխան ppriuqji բառր բացառաл 

կան հոլովով դործածելով. ինչպես՝ Ամէնից մէնձ տրղէն էթըմ ա։ Ամէնից 

սիրունր պուճուր ախչիդըն ա։ Բրրա դնից մէնձ տրղէն տոլ յէս։ 

պանցրր ծաոր էս ա։ 

ԹՎԱԿԱՆՆԵՐ 

Քանակական թվականներն են. մէդ, էրկու, էրէք* Լ°Րս* Հինդ, *1էց> 

օխտը, ութը, ինը, տաս, քըսան, յէռս ուն 9 քառսուն, իցցուն, վացցուն, օխտա-

ն ասուն, ութ ան ա и ուն, ինն ր и ուն, հարիր, հազար, միլյոն ։ Տ ա սն ավորից և 

միավորից կազմված բարդ թւէերում տասնավորր նախադաս է լինում։ 

Տ ա ս ն > տ ա ս բառի ն - ե բարդությունների մեջ վե րական դն վում է, բա-

ցառությամբ տ ա ս չ օ ւ ւ ս բառի։ 

Բաղաձայնով սկսվող միավորից առաջ, իբրև հոդակապ, լսվում է ր, 

պես տասնմէկ > տասնրմէդ, տասննրկու > տասներկու, տասներեք ]> տաս֊ 

նիրէքէ տասնհինգ > տասնըհինդ, տասնվեց > տասնըվէց, տասնյոթ տասն֊ 

օխ տ և այլն։ 

Բացի տասն > տաս բաղադրիչով կազմվածներից, մյուսներում տ ա սն ա-

վորի սան, սուն, ցուն խմբերր բարդության մեջ մտնում են անփուիոխ ձևովf 

ինչպես՝ քըսանմէդ, յեռսունիրէք, քառսունչօռս, իցցունիրէք, վացցունօխտը 

և այլն։ 

հարյուրավորները կազմվում են միավորի և հարիւր > հարիր բառի հա-

րադրությամբ. այսպես՝ էրկու հարիր, իրէք հարիր և այլն։ 

Լարիւր > հարիրը և հազար > հազարը միավորի հետ միանում են 

առանց հոդակապի, ինչպես՝ հարիր մէդ, հարիր չօռս և այլն։ 

Չափ ցույց տվող թվականներր կազմվում են ն օ ց , ա ն օ ց մ ասնիկները 

քանակականներին միացնելով, ինչպես՝ մէդանօց, էրդրսնօց, իրէք անօց 9 

չօոսնօց, հրնդանօց։ 

1'անաքեոի են թա բա րբա րում դասական թվականներ չկան, դրանց փո-

խարեն օդտադործվում են քանակական թվականներր։ Վերջին շրջանում, 

դրական լեզվի ազդեցությամբ օդտադործվում են յէդբօրթ, յէբօրթ, վէցէ[՝է°[՝Փ 

և այլն ձևերը։ 

Բաշխական թվականներր կազմում են քանակական թվականների կրրկ՜ 

նությամբ, ինչպես՝ մէդ ֊ մէդ, էրկու — էրկու, իրէքյ ֊ իրէք և այլն։ 



Բազմապատկական թվականները կազմվում են քանակական թվական 
ների և հէտ րաոի հարադրությամբ, այսպես՝ մի հէտ, է ր կ ո լ հէտ լ Հ 

ԴԵՐԱՆՈՒՆ 
Անձնական դերանուններն են՝ յէս, տ ո կ նա, ինքը, մէնք, աուք, ընդօնք, 

իրանք։ Սրանք հոլովվում են այսպես. 

ուղդ՛ յէս մէնք ա ո լ աու ք 
սեռ. իմ մ էր ք„լ ծէր 
ար ակ. ինձ մէզ ք'էզ ծէզ 
Հալց՛ Ի՛նձ մէզ ք<էզ ծէզ 

բաց. ընձանից մէղնից քյ է ղանից ծ է ղանից 
դործ. ընձանօվ մէդնօվ քյէզնօվ ծ է զն oil 
ներդ. ընձանրմ մէզնըմ քյ էզանըմ ծ էզանըմ 

ոլղղ. ինքը 

սեռ.֊տրակ, հայց իրան 

բաց. իրանից 

գործ. իրանօվ 
նեբգ. իրանրմ 

Ց ուցական դերանուններն են՝ էս, է " , էն, 

նա ընդօնք 

ընդըրա Ը՚նդօնց 

րնդրրան ՚ Ը՚նդօնց 

րնդըրան ընդ օնց 

իրանք 

իրանց 

իրանցից 

իրանցօվ 

իրանցըմ (ը) 

ածական գործածվելիս չեն հոլովվում, բայց աոանձին, որպես ինքնուրույն 

դերանուն գործածվելիս հոլովվում են։ 

ուղղ. ՚ էս էտ էն սըրանք տըրանք նըրանք 

սեռ.֊ տր. սըրա(ն) տրրա(ն) ընգըրա(ն) սըրանց տըրանց նըրանց 

Հայց՛ էս էտ էն սըրանք տըրանք նըրանք 

րաց. սրբանի տրրանի ընդրանի սըրանցի տըրանցի նըրանցի 

գործ. սըրանօվ տրրանօվ րնդրանօվ սըրանցօվ տըրանցօվ նըրանցօվ 

ներդ. սըրանրմ տրրանըմ ընդըրանըմ սըրանցըմ տըրանցըմ նըրանցըմ 

i f k q ' k j H / ՛ , է ս ք ա ն , է տ ք ա ն , է ն ք ա ն , ինչպես նաև՝ ր ս տ է ւ լ , ր տ է . 
ր ն ւ յ է տեղ ցույց տվող ցուցական դերանունները հոլովվում են ի հոլովման 

պատկանող գոյականների նման։ 

Իբրև ստացականներ գործածվում են անձնական դերանունների սեռա-

կանները՝ ի մ , ք ո ւ , լ ւնւ յ լ ւ ւ ՝սւ , ի ր ա ն , մ է ր , ծ է ր , ր ն ւ յ օ ն ց : 

Ստացականների հետ հանդես եկող գոյականներր միշտ ունենում են լւ 

կամ ն հոգր։ 

Ստացական դերանուններր գոյականաբար գործածվելիս հոդ են ստա-

նում և հոլովվում ի հոլովմամբ։ 

Ստացական դերանունները կարող են փոխարինվել հոդերով, աոաջին 

Ո^մքի համար՝ ս , երկրորդ դեմքի համար՝ տ , այսպես՝ իմ հէըը — հէրըս, 

քու կյէ՛՛՛՛՛րը — կյէսուրըտ։ 

Ս՛էր, ծէր ստացական դերանունների փոխարեն գործածվում է ն է ո ր ս . 

ք՚էդա, որոնցից առաջ բաղաձայնով վերջացող բառերի վրա ավելանում է ր, 

ինչպես՝ իքԴնէրրս «մեր այգին կամ այգիները», աշկընէըըս <ւմեր աչքերը» 
և այլն 



Հ• II- Խաչատրյան 

Հարաբերական դերանուններն են՝ օվ, վօր, վօրը, ինչը, քանիսը, վօրտէ, 

վօնց (ինչպես), քանի, ուր, յէփ «երբ», վօրդիյան «որտեղից», որոնցից հո-

լովվում են միայն օ վ , վ օ ր ր , ի ն շ ր , վ օ ո ո է , ք ւ ս ն ի ս ր , մնացածները չեն հոլով-

վու մ ։ 

Հարցական դերանուններն են՝ օ՛՛վ, ի՛՛նչ, վօ՛՛րը, քանի՞սը, վօ՞րտէ, 

վօ՞նց «ինչպե՞ս», քանի՞, ո՞ւր, յէ՞վ։ «ե՞րբ», վօ՞րդիան «ո՞րտեղից»։ 

Հարցական դերանունները հոլովվում են հարաբերական դերանունների 

նման։ 
Փոխադարձ դերանուններն են՝ իրար, մ էգը, մէդՒ' 

Որոշյալ դերանուններն են՝ ամէնքը, Տէդ՚էլը՛ ՏէդՂՐ՚էրը, ամէն մ էդը 

որոնք հոլովվում են ի հոլովմամբ։ 

Անորոշ դերանուններն են՝ մինը, ուրիշը։ 

Ժխտական դերանուններն են՝ ըսկ՝'ի (ոչինչ), Ը"կ'ի դադ (ոչ մի բան)Ւ 

մինն էլա (ոչ մեկը)։ 

ԲԱՅ 

Դ ե ր բ ա յ ն ե ր 

Դերբայներր Ք անաքեոի ենթաբարբառում հետևյալներն են՝ անորոշ, ան-

կատար, վաղակատար, հարակատար, ենթակայական, ժխտման։ Բացակա-

յում է ապառնի դերբայը։ 

Անորոշ դերբայն ունենում է ի լ . ա լ վերջավորությունները, որոնք գոյա-

կանաբար գործածվելիս հոլովվում են ո ւ հոլովմամբ։ ի լ վերջավորվող բա-

յերի ի - Լ դաոնում է է , ինչպես՝ կըրիլ — կրրէլու, ուտիլ — ուտէլու, խըմիլ — 

խըմէլու և այլն։ 

Անկատար դերբայը բայի բաղադրյալ ժամանակների մէջ լինում է սահ-

մանական եղանակի ներկա և անցյալ անկատար ժամանակների կաղմ ութ յան 

բաղադրիչ։ Այն մշտապես ունենում է բ Ա ՛ և, միայն գալ և տալ բառերում՝ ի ս 

վե րջա վո բութ յուն ր։ 

Վաղակատար դերբայի վերջավորությունն է՝ ի լ խոնարհման բայերի հա֊ 

մար՝ էլ (եալ), իսկ ա լ խոնարհման, ինչպես նաև սոսկածանցավոր բա֊ 

յերի համար՝ ացէլ (ացեալ), որոնք բոլորն էլ ավելանում են բ ա յահիմ քե րին։ 

Վաղակատար դերբայով և օժանդակ բայերի հարադրությամբ կաղմվում 

են սահմանական եղանակի վաղակատար և անցյալի վաղակատար ժամա-

նակները։ 

Հարակատար դերբայի վերջավորությունն է՝ ի լ խոնարհման համար ա ծ , 

ա լ խոնարհման և սոսկածանցավոր բայերի համար՝ ա ց ա ծ > , ինչպես՝ ա զա -

զած, կրրած, խրմած, կրնա ցած։ 

Հարակատար դերբայր օժանդակ բայի հարադրությամբ կաղմ ում է սահ-

մանական եղանակի հարակատար ժամանակներր։ Այս դերբայը՝ գոյականի 

վրա դրվելով, օզտագործվում է իբրև որոշիչ։ 

Ենթակայական դերբայի վերջավորությունն է՝ օ ղ , ա ց օ ւ լ , որն ավելա-

նում է բայահիմքին. ինչպես՝ պէրօղ, կրնացօղ և այլն։ 

Իր կազմությամբ ui(joq մասնիկր նույնպես բաղադրված է անցյալի 

հիմքի ս ւ < յ վեր ջաւէորութ յունից և ենթակայական դերբայի օ դ մասնիկից։ 



յ՚անաքհոի ենթարարրաոր 

Այս դերբայր բայի եղանակային ձևերում հանղես չի ղալիս, նրա կի. 
րաոությունր արղի Հայերենի նման է. գոյականաբար ղործածվելիս հ,,,„.[-
վում է ի Հոլովմամբ։ 

ժխտման դերրայր կազմվում է անորոշ դերրայի у վերջավորության անկ֊ 
մամր, Այն հանղես ( ղալիս օժանղակ բայերի ժխտական ձևերի հետ և գոր-
ծածվում է պայմանական եղանակի ապաոնի և անցյալի ապաոնի ժամանակ, 
ների ժ խտական ձևերի կազմության մեք։ 

ԽՈՆԱՐՀՈՒՄ 

Բայն ունի հինզ եղանակ՝ սահմանական, րղձական, պայմանական, 

հարկաղրական և հրամայական, Ս սյ > մ ան ա 1լ ան ե ղան ակն ուն ի ւ ո թ J ա մ ա ֊ 

նակ՝ ներկա, անցյալի անկ ա տ ա ր ք if աղա կատար, ան ց յ ա / ի վաղակատար, 

Հարակատար, ան ց յա լի հարակատար և անցյալ կատարյալ։ Անց յա/ կատար֊ 

յալից բացի, բոլոր Ժամանակները կազմվում են դերբայով և օժանդակ 

բայով։ 

Օժանդակ բայի ներկայի ձևերն են՝ է if , էս , U1, է ն ք , է ք , էն, անցյալինը՝ ի , 

ի ր , Է ր , ի ն ք , ի ք , ի ն : -

U ահ մ ան ա կան ներկա և անցյալ անկատար ժամանակները կաք/մւ/ ում են 

անկատար դերբայով և օժանդակ բայի ներկայի և անցյալի խոնարհված 

ձևերով։ 

о ժ անդակ բայի ներկայի և անցյալի խոնարհված ձևերր, միանալով 

վաղակատար և հարակատար դերբայներին, կաղմ ում են վաղակատար, անց֊ 

յալի ւէաղակատար, հարակատար, անցյալի հարակատար ժամանակներ։ 

II ահմանական եղանակի ապաոնի և անցյալ ապաոնի ժամանակների 

իմաստն արտահայտվում է հարկադրական եղանակի ապաոնի և անցյալի 

ապաոնի ժամանակների միջոցով, այսպես՝ պրտի էթամ, պրտի էթայի ձևե-

րը նշանակում են գ ն ա լ ո ւ եմ և պ ի տ ի ցնաւք: 

Ապաոնու իմաստն ա ր սւ ա հ ա յտ վում է նաև սահմանական եղանակի ներ-

կա ժամանակի միջոցով. ինչպես՝ էրուց էթրմ էմ շըհարը «վաղը դնալու եմ 

քաղաք»։ 

Ըղձական, պա (մանական և հարկադրական եղանակներն ունեն ապաոնի 

և անցյալի ապաոնի ։ 

Ըղձական եղանակի ապաոնի և ան ց յա լի ա պ ա ոն ի ժ ա մ ան ա կն ե ր ը կազմը-

վում և խոնարհվում են արդի հայերենի րղձական ապաոնի և անցյալի ապաո-

քի ժամանակների նմ անութ յամ բ։ 

Պայմանական եղանակի ապաոնին և անցյալի ապառնին կազմվում են 

րղձական ապաոնուց և անցյալ ապառնուց՝ կը եղանակիչի ավելացումով. 
ինչպես՝ կ՚էփէմ, կՂփի I* 

Հարկադրական եղանակի ապաոնին և անցյալի ապաոնին կազմվում են 

ըղձական ձևերին ավելացնելով պրա/r եղանակիչը։ 

Հրամայական եղանակի եզակի թվի վերջավորություններն են՝ ի, Ш, 

իսկ հոդնակիինլIх է ք , ս ւցէք : 

ք՝ այն ունի չորս խոն ար Հում. 

Առաջին խոնարհման բայերը անորոշ դերբայում ունեն իլ վերջավորու-

թյուն. դրանը կա ղմ ութ յա մ ր պարզ բայեր են. ինչպես պէր/՚ի կրրիի էՓԻի 

թաղ իլ ((ծեծել», կօդրիլ և այլն։ 



,Դ8 Հ՛ Ս՛ Խաչատրյան 

Երկրորդ խոնարհման պատկանոդ բայերը անորոշ դերբայում ունեն UIJ 

վերջավորությունը, օրինակ՝ աղալ, ըրէվալ և այլն։ 

Աոաջին խոնարհման բայերից սրանք տարբերվում են նրանով, որ վա-

ղակատար, հարակատար և ենթակայական դերբայները կազմվում են անց-

յալի հիմքից։ Հրամայական եղանակի եդակին կաղմվում է ներկայի հիմքից՝ 

Ш վերջավորությամբ, իսկ հոգնակին՝ անցյալի հիմքից՝ էք վերջավորությամբ։ 

Երրորդ խոնարհման ենթարկվում են ենթաբարբաոիս աոաջին՝ ի խոնարհ-

ման միջմասնիկավոր բայերր, որոնք անորոշ դերբայում ստանում են ն ի լ 

վերջավոր ութ յո ւնր, օրինակ՝ հէձնիի մէոնիլ, հաքնիլ և այլն։ Այս բայերի 

անցյալ կատարյալում, ինչպես և նույնի հիմքով կադմված հարակատար և 

վաղակատար դերբայներում ու հրամայական եղանակում րնկնում է Г» 

ածանցր, իսկ անցյալ կատարյալր կաղմվում է ոչ ցոյական՝ արմատական 

հիմքով։ 

Բացի ք . ի լ վերջավորվող բառերից, նույն կերպ խոնարհվում է նաև տէնալ 

բայր, որր կազմվել է տեսանէլ ձևից՝ ս սուլական բաղաձայնի անկումով և 

ի լծորդոլթյունր ա ֊ / r փոխելով, որի փոփոխությունր, սակայն, խոնարհման 

փոփոխության պատճառ չի դարձել։ 

Չորրորդ խոնարհման ենթակա բայերր U l f i և է ն սոսկածանցներն ունեն։ 

Անորոշ գերբայր վերջավորվում է ա ն ա լ ածանցով, օրինակ՝ քրչանալ, փէ-

դանալ, ունէնալ։ 

Այս բայաձևերի խոնարհում ր Ш խոնարհման պարզ բայերից տարբեր-

վում է նրանով, որ անցյալ կատարյալում և նրա հիմքից կազմվոգ ձևերում 

ածանցի ն ֊ Լ փոխվում է գ ֊ ի , օրինակ՝ զարմանալ, զարմացա, զարմացած, 

զաբմացի, ոմւէնալ, ունէցա, ունէցի և այլն։ 

Ա ն ա լ վերջավորվող բայերի անցյալ կատարյալր ցոյական է, իսկ վերջա-

վորությունների կրավորաձև: Բացառություն է լվանալ բառր, որի վերջավո-

րությունն անցյալ կատարյալում ներգործաձև է։ 

Օրինակ՝ լրվանալ, լըվացի, լըվացիր, լրւԼացիք և այլն։ 

ԺԽՏԱԿԱՆ ԽՈՆԱՐՀՈՒՄ 

Օժանդակ բայի ժխտական ձևերր ենթաբարբարումи հետևյալներն են. 

Ներկա Անցյալ 

չէմ չէնք չիմ չինք 

ւէԱ չէք չիը չիք 

Ժ № չէը չին 

Բաղադրյալ ժամանակների ժխտականը կազմվում է օժանդակ բայի 

ժխտական ձևերով, որոնք դրվում են դերբայից առաջ, Օրինակ՝ նըստըմ էմ — 

չէմ նըստըմ, նըստըմ ի ֊ չի նրստրմ, կրնացէլ էմ — չէմ կընացէլ և այլն, 

Բացառություն են հարակատար ժամանակներր, որոնց ժխտականր կազմվե-

լիս օժանդակ բայր դրվում է դերբայից հետո, ինչպես՝ կարմրրաձ ա, կար-

մըրած չի, կաղնաձ էմ, կաղնած չէմ և այլն։ 

Անցյալ կատարյալի, ինչպես և րղձական եղանակի ժխտականը կադմվե-

1իս չ մասնիկը դրվում է խոնարհված բայաձևերի սկզբում, օրինակ՝ կընա-

ցի ֊ չըկընացի, կՂրա ֊ չըկՂրա, էթամ ֊ չէթամ, ուտէմ ֊ չուտէմ և այլնг 



Հանաքեոի ենթաբարբաոը 

Հարկադրական եղանակի ժխտականը կազմելիս, չ մասնիկը դրվում է 

կամ եղանակիչի, կամ չխոնարհվող ըայի վրա, ինչպես՝ պըաի է թ ա յ _ չ ը . 

պրտի էթամ, կամ՝ պրտի չէթամ, պըաի խօսամ ֊ չըպըտի խօսամ, կԼմ՝ 
պրտի չրխսս ամ I 

Պայմանական եղանակի ժխտականր կազմվում Է ժխտման դերբայի և 

օժանդակ ըայի ժխտական ձևերի միջոցով՝ վերջինիս նախադաս զործածու-

թյամբէ Օրինակ՝ կրնըստէմ — չէմ նըստի և այ/ն։ 

Հրամայականի ժխտականր կազմվում է մ ի արդելականի միջոցով, որր 

դրվում է դրական ձևերից աոաջ. օրինակ՝ կըրի _ J ի' կըրի, 

ՊԱՏՃԱՌԱԿԱՆ ԲԱՅԵՐ 

Պատճառական բայերր կազմվում են բայահիմքին ավելացնելով Ա 1 ( ] ր ն . 

ցրէ» մասնիկներր, 1 և | ր ն մասնիկր ավելանում է ա լ , ի լ լծորդություն ունեցող 

բայերի Հիմքին, ինչպես՝ խօսալ — խօսացընիլ, ուտիլ — ուտացընիլ, վա-

՛ լ ի լ — Վ ա Ղ ա օ ը ն Ի ւ և ատւՆ։ 

Ց ր ն մասնիկն ավելացվում է ն սոսկածանց ունեցող բայերի վրա, ինչ-

պես՝ մէոնիլ — մէոցրնիլ, հասնիլ — հասցրնիլ, հաքնիլ — հաքցընի, 

և այլն։ 

Պ ա տ ճառական բայերր մեծ մասամբ խոնարհվում են աոաջին խոնարհ-

ման բայերի նման։ 

ԿՐԱՎՈՐԱԿԱՆ ԲԱՅԵՐ 

Բայի կրավորական սեոր կաղմ վում է ներգործական սեոի բայերի վրա 

ա վե լա ց նելով վ ածանցր, որր միանում է ի խոնարհման բայերի ներկայի և 

Ш խոնարհման բայերի անցյալի հիմքին, ինչպես՝ կօդրիլ — կոդ ըրվիի 

պատոիլ — պատրովիլ, կաոթալ — կաոթացվիլ և այլն։ 

Կրավորական բայերր հանդես են դալիս նաև անդրադարձ և փոխադարձ 

իմ ա и տն ե բո վ, ինչպես՝ սանդրրվիլ, լըվացվիլ և այլն։ 

ԲԱԶՄԱՊԱՏԿԱԿԱՆ ԲԱՅԵՐ 

Բազմապատկական բայերր կազմվում են երկու ձևով՝ ա) բայարմատի 

կրկնությամբ, բ) 0 1 Ո , ր շ տ , О Г , Ш Ш , ր ո ա ածանցների միջոցով։ 

Բայարմատի կրկնությամբ կազմվում են մի շարք բազմապատկական 

բայեր, որոնց արմատական ձայն ա վո րն ե րը, բացի ը-ից, կրկնվելիս Հնչյու-

նափոխվում են. այսպես՝ կօոալ — կօոկըոալ, ծախ/ղ — ծախծըխիլ, ծամքղ — 

ծամծրմիք և ացն։ 

Երեք բաղաձայնով կազմված բայարմատները կրկնվելիս կորցնում են 

վերջին բաղաձայնը, այսպես՝ բրոթիլ — բրոբըոթիլ, լրխկալ — լըխլըխկալ 

և այլն։ 

Բացառություն է՝ դրնդալ — զրնգզրնգալ։ 

Բազմապատկական բայերր մեծ մասամբ կազմվում են օ տ ածանցի 

միջոցով, ինչպես՝ թափօտէլ, խէխտօտէլ, ծալօտէլ և այլն, 

Մնացած ածանցներն ունեն սահմանափակ գործածությունդ դրանք ար-

տահայտում են գործողություն լ7 սաստկացնող իմաստ, օրինակ 
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ա) օր. դաղիլ — դաղդրդիի դաղդրղօրիլ։ 
բ) ատ. ճրղիլ — ՀըդՀըդՒլ — ճրղճրղատիլ (հագուստր). օտ. ճը֊ 

ղիլ, ճրղճըղիլ — ճղրճըղօտիլ (ցախր), փուլ կալ — պըլպըլՒէ ֊֊ 4ԸԼ4ՐւօտԻւէ 

МОРФОЛОГИЧЕСКИЕ ОСОБЕННОСТИ КАНАКЕРСКОГО ГОВОРА 

А. С ХАЧЛТРЯН 

Р е з ю м е 

В статье дается краткое описание морфологических особенностей 
канакерского говора араратского диалекта. 

Установлено, что в указанном говоре множественное число суще-
ствительных образуется при помощи окончаний էր (ег), Նէր (пег), ք (к'). 

Качественные прилагательные имеют три степени сравнения: поло-
жительную, сравнительную и превосходную. Канакерский говор не 
имеет порядковых числительных. Глаголы, выражающие многократное 
действие, образуются с помощью сочетания количественных числитель-
ных со словом հէտ. Неопределенная форма глагола имеет окончания 
Իւ, աւ Глагол имеет четыре формы спряжения. Глаголы первого спря-
жения имеют окончание իլ, второго—ալ, а глаголы третьего и четвер-
того спряжений являются внутрисуффиксальными. 

Причинные глаголы образуются С П О М О Щ Ь Ю суффиксов ացրն, ցըն, 
страдательные глаголы суффикса Հ а глаголы, выражающие много-
кратное действие, в большинстве случаев, при помощи суффикса, օտ. 


